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گروه اقتصادی - »ســجاد بنابی« به 
شرح جزئیات طرح های کلانی پرداخت 
که قرار اســت تا انتهای امســال از سوی 

وزارت ارتباطات رونمایی شود.
او بابیــان این که ابتــدای خردادماه 
امســال همان طور که وزیر ارتباطات قول 

داده بود طرح هایی مانند مرکز داده اقماری 
شبکه ملی اطلاعات، خدمات ابر سراسری 
و هر ایرانی یک تلویزیون اینترنتی رونمایی 
و افتتاح شــد، افزود: تیرماه امسال، شرایط 
اتصال هزار روستای بالای ۲۰ خانوار دیگر 
به شــبکه ملی اطلاعات توســط ایرانسل 
انجــام و یک مرکز داده نیز توســط همراه 

اول افتتاح شد.
عضو هیات مدیره شرکت ارتباطات 
زیرســاخت اضافه کرد: مردادماه فاز اول 

توســعه چهار میلیــون VDSL )خط 
اشــتراک دیجیتال با نرخ بیت بسیار بالا( و 
یک میلیون پورت FTTH )فیبر نوری تا 
درب منزل( انجام خواهد شد که قدم بسیار 
بزرگی است. امسال سال افتتاح مراکز داده 
است. آن طور که بنابی می گوید شهریورماه 
باید منتظر رونمایی از مرکز داده مادر شبکه 

ملی اطلاعات در منطقه بومهن باشیم.
وی افــزود: در همیــن تاریــخ از 
ســرویس NTP شــبکه ملی اطلاعات 

نیز رونمایی خواهد شــد. در حال حاضر 
ما زمان شــبکه را از سرویس های خارج 
کشــور می گیریم یعنی اگر به هر دلیل این 
سرویس ها قطع شود، شبکه و سیستم های 

عامل متصل به آن مختل می شود.
اتصال کامل مدارس کشور به 

شبکه ملی اطلاعات
  VDSL، آبان ماه، فاز دوم توســعه
FTTH و پــروژه DNS )تکنولــوژی 
 IP اینترنت برای تبدیل نام دامنه به آدرس

است( شبکه ملی اطلاعات افتتاح شده و در 
همین ماه اتصال کامل مدارس کشــور به 
شبکه ملی اطلاعات نیز اتفاق خواهد افتاد.

بنابــی اضافه کرد: آذرماه، هم زمان با 
تولد امام حســن عسگری )ع( و حضرت 
زینب )س( بهره برداری از نخستین منطقه 
آزاد ICT انجام خواهد شــد. مرکزی که 
زیرســاخت آن در منطقه ویژه  اقتصادی 
پیام وجــود دارد. راه اندازی منطقه آزاد که 
یکــی از پروژه های مصوب شــبکه  ملی 

اطلاعات است، با هدف تسهیل کیفیت و 
نوع دسترسی به ترافیک داخلی برای افراد 
خارج از کشور و صادرات محتوا به خارج 
انجام می شود. وی افزود: نقطه مقابلی هم 
وجود دارد؛ در این فرآیند ترافیک محتوای 
خارجــی -قابل تطبیق با قوانین- از داخل 
کشور تأمین شــده و سرعت دسترسی و 

کیفیت قطعاً بهتر خواهد بود.
ارتقا ســپر دفاعی دژفا، توسعه فاز 
ســوم VDSL، FTTH و اتصال کامل 
روستاهای بالای ۲۰ خانوار کشور به شبکه 
ملی اطلاعات از جمله کارهای مهمی است 
که بهمن امســال از آن ها رونمایی خواهد 
شد. در لیست کارهایی که وزارت ارتباطات 
قرار است انجام دهد، برنامه نویس ها نیز باید 
منتظر یک اتفاق جذاب باشند؛ گیت هاب 

ایرانی. برنامه نویس ها معمولا سورس های 
خــود را از طریق پلتفرمــی تحت عنوان 
گیت هاب )GitHub( نگهداری کرده و 
منتشر می کنند. سال گذشته شاهد بودیم که 
دسترسی و دیتای ایرانی ها در این پلتفرم با 
محدودیت مواجه شد و مشکلاتی را ایجاد 
کرد. به زودی ســرویس گیت هاب ایرانی 
راه اندازی می شود تا عموم برنامه نویس ها 
بدون هیچ مشــکلی بتوانند از آن استفاده 
کنند. آخرین پــروژه وزارت ارتباطات در 
آستانه سال ۱۴۰۰، آغاز به کار بزرگ ترین 
ابررایانه ایران با نام »ســیمرغ« اســت که 
اسفندماه امسال از آن رونمایی خواهد شد. 
این کار با مشــارکت پژوهشگاه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات و دانشگاه امیرکبیر در 

حال پیگیری است.

عضو هیات مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت خبر داد:

راه اندازی نخستین منطقه آزاد ICT کشور تا آذرماه

گروه اقتصادی - با شــیوع ویروس 
کرونا در کشــور بســیاری از صنایع دچار 
ضرر و زیان شــدند کــه صنعت آبزیان نیز 
از این قاعده مســتثنی نبــود؛ به طوری که 
تولیدکنندگان با شیوع کووید_۱۹ در کشور 
و به تبع آن تعطیلی رســتوران ها و هتل ها 
و  بســته شدن مرزهای صادراتی و وارداتی 
کشــورها و به طــور کل با کاهش تقاضای 
خریــد، با مازاد و انباشــت ماهی در مزارع 
مواجه شــدند و همین امر باعث شــد که 
تولیدکنندگان به دلیل کاهش نقدینگی میل 
و رغبــت خود را برای ماهی ریزی در دوره 

بعدی از دست بدهند.
چندی پیش اما نبی ا... خون میرزایی_ 
رییس سازمان شیلات کشور اعلام کرد که 
با تصویب در ســتاد تنظیم بازار و دســتور 
ویژه وزیر جهاد کشاورزی خرید حمایتی 
محصولات پرورش ماهی در دریا آغاز شده 
است و امیدواریم با آغاز این خرید حمایتی 
از محصول انباشــته شده در مزارع پرورش 
ماهی در دریا کاسته شود و تولیدکنندگان از 

این بابت متضرر نشوند.
در خصــوص خرید حمایتی و اینکه 
آیــا این خرید می تواند تولیدکنندگان را در 
این برهه خاص تا رسیدن به شرایط پایدار 
حمایــت کند با دبیــرکل اتحادیه تولید و 

تجــارت آبزیان، مدیرعامل اتحادیه ماهیان 
سردابی، مدیرکل دفتر بهبود کیفیت، فرآوری 
و توســعه بازار آبزیان شیلات، مدیرعامل 
اتحادیه ماهیان گرمابی و مدیرعامل یکی از 
شرکت های پرورش دهنده ماهی در قفس 

گفت وگویی انجام شده که می خوانید.
علی اکبرخدایــی_ دبیرکل اتحادیه 
تولید و تجارت آبزیان - با بیان اینکه شیوع 
ویروس کرونا باعث تعطیلی بســیاری از 
رستوران ها و مراســم ها شد که همین امر 
در نهایت باعث شــد تولیدکنندگان آبزیان 
به خصوص پرورش دهنــدگان ماهی در 
قفس با کاهش تقاضای ماهی مواجه شوند، 
اظهار کرد: بــرای اولین بار ماهی در کانون 
توجه وزارت جهادکشاورزی قرار گرفت 
و تصویب خرید حمایتی ماهی در ســتاد 
تنظیم بازار خبر بسیار خوبی برای این بخش 
است. زیرا همیشه حساسیت ها بر روی مرغ، 
گوشــت و لبنیات بوده و صنعت آبزیان در 
مقایسه با رقبای خود از این نظر مورد توجه 
نبوده است. به نظر می رسد قرار گیری  ماهی 
در لیست خرید حمایتی دولت تصمیم مفید 
و موثری است که نشان دهنده توجه دولت 
به حفظ اشــتغال و کسب و کار و حمایت 

ازسرمایه  گذاری ها در حوزه آبزیان است.
وی تصریح کرد: باید از تهدید کرونا 

فرصتی برای تولید کننده و مردم بســازیم. 
اینکه مصرف کم شده وتولید در مزارع باقی 
مانده است واقعیت است. اما قبل از آن باید 
بگوییم آیا با جمع آوری مازاد ماهی، مشکل 
تولیدکنندگان برای همیشــه حل خواهد 
شد؟. نقطه ضعف در بخش آبزیان خصوصا 
ماهیان پرورشی، عادت مردم به تازه خوری 
است. واحدهای فرآوری تلاش بسیاری در 
این زمینــه کردند و محصولات متنوعی از  
آبزیان تولید کردند اما اگر مردم را به مصرف 
محصولات بســته بندی شــده عادت داده 
بودیم در نتیجه مشکل کمتر بود. در حقیقت 
این شرایط این فرصت را برای ما فراهم می 
کند تا  محصولات را به واحدهای فرآوری 
برده و بسته بندی کنیم. اگر این اقدام به خوبی 
صورت گیرد برای آینده شاید دیگر نیازی به 
خرید تضمینی نباشد. دبیرکل اتحادیه تولید 
و تجارت آبزیان با بیان اینکه  امســال میگو 
کمتر از ســال قبل تولید شده است، گفت: 
بــا وجود اینکه میگو بازار صادراتی دارد اما 
شیوع کرونا در همه کشورها باعث کاهش  
تقاضای جهانی آن شده است. وقتی تقاضا 
کم می شود باید تولیدات هم کاهش یابد. در 
آینده باید مدیریت به نحوی باشد که مطابق 

با نیاز بازار تولید داشته باشیم.
ایــران جــزو ۵ کشــور اول 

تولیدکننده ماهی قزل آلا در آب های 
شیرین 

 در ادامــه آرش نبی زاده_ مدیرعامل 
اتحادیه ماهیان سردابی - با بیان اینکه ماهی 
قزل آلا یکی از اقلام اســتراتژیک در بخش 
تولید کشــور اســت، اظهار کرد: قزل آلا 
بیشــترین میزان تولید را در بین ماهی های 
پرورشــی دارد و جزو  ۵ کشور  اول تولید 
کننده ماهی قزل آلا در آب شیرین در جهان 

هستیم.
وی ادامه داد: در ســازمان شــیلات 
دیدگاهــی وجود دارد که قیمت ماهی باید 
براســاس عرضه و تقاضا تعیین شــود. در 
بخش تولید این موضوع باید با دقت بیشتری 
بررسی شود. وقتی تولید کننده بابت تولید 
هزینه می کند و قیمت تمام شــده محصول 
نیز مشخص می شــود، اگر محصول پایین 
تر از قیمت به فروش برســد طرح از توجیه 
خارج شده و تولید کننده دچار ورشکستگی 
می شود. بنابراین نیاز است در برخی موارد 
خصوصا در شــش ماه اول سال که با شیوع 
کرونا نیز همراه شده بازار توسط دولت تنظیم 
شود وخرید حمایتی در این راستا اقدام بسیار 
خوبی است و امیدواریم که در این موضوع 
از تولیدکنندگان و اتحادیه ها که با ساختارها 

آشنایی دارند، کمک گرفته شود.
اگــر مازاد ماهــی از بازار جمع 

شود، بازار متعادل می شود
مدیرعامل اتحادیه ماهیان ســردابی 
اضافه کرد: اگر بار مازاد از بازار جمع شــود 
مــی توان قیمت را در بــازار متعادل کرد و 
در شــش ماهه دوم سال که قیمت ها اندکی 
افزایــش می یابند این بار را در بازار عرضه 
کرد. همچنین می توان بازارهای صادراتی را 
در این بین در نظر گرفت. در حقیقت خرید  
حمایتی به تولید کننده کمک خواهد کرد که 

در شش ماهه اول سال آسیب نبیند.
حدود ۴0 درصد بازار ماهی را از 

دست دادیم
نبی زاده با اشاره به اینکه گفته می شود  
۳۵ درصــد  مصرف مــرغ مربوط به مراکز 
جمعیتی اســت، اظهار کرد: اعلام می کنیم 
کــه این رقم قطعا در ماهی بیشــتر خواهد 
بود. زیرا پخت ماهــی در منزل برای مردم 
سخت است و مردم در مراجعه به رستوران  
یا در ســفر به شهرهای شمالی حتما ماهی 
ســفارش می دهند. بنابراین شــاید بتوان 
گفت ۴۰ درصــد ماهی در مراکز جمعیتی 
ارائه می شــود و با شــیوع ویروس کرونا و 
تعطیلی ها این ۴۰ درصد بازار را از دســت 
داده ایم.مدیرعامل اتحادیه ماهیان سردابی با 
اشاره به اینکه تولیدکنندگان بخش قزل آلا 
امسال محصولات خود را  ۶تا ۷هزارتومان 
زیر قیمت تمــام شــده فروخته اند و این 

تولیدکنندگان رغبت خود را برای تولید از 
دست داده اند و تا این لحظه نیز ماهی ریزی 
صورت نگرفته است، گفت: در بخش ماهی 
قزل آلا با ۳ تا ۵ هزارتن مازاد ماهی در ۵ ماهه 
اول سال مواجه هستیم. اگر دولت این مقدار 
مازاد را از بازار جمع  آوری کند کمک بزرگی 

به تولیدکنندگان خواهد بود.
وی با اشــاره به اینکه سایز ماهی قزل 
آلا در فروش آن تاثیر بســزایی دارد، گفت: 
به دلیل تعطیلی رســتوران ها ماهی قزل آلا 
در ایــن مدت فروش نرفت و ســایز آن به 
۸۰۰ گرم تا یک کیلو  رســیده اســت. این 
ســایز مصرف تازه خانگی است. یعنی از 
مراکــز جمعیتی مانند رســتوران ها و ...به 
خانه ها رسیده است. این سایز ماهی توسط 
این مراکز جمعیتی خریداری نمی شود. از 
طرفی مصرف ماهی خانوار هم در تابستان 

کاهش می یابد.
این فعــال بخــش آبزی پــروری 
کشــور  ضمن اشــاره به کاهش نقدینگی 
تولیدکنندگان بــرای ماهی ریزی جدید به 
آمار تولیدات ماهی قزل آلا نیز اشــاره کرد 
و گفت:در ســال ۱۳۹۸، ۱۸۳هزارتن ماهی 
قزل آلا تولید شــد که حــدود ۹۰۰۰ تن آن 
صادر و ۱۷۴هزارتن نیز به مصارف داخلی 
رســید.وی در ادامه به رونق مراکز فرآوری 
ماهی در پروسه خرید حمایتی نیز اشاره کرد 
و گفــت: وقتی این ماهی ها خرید حمایتی 
شــوند، بایستی فرآوری و بسته بندی شده 
و در فرصتی مناســب روانه بازار شــوند. 
این اقدام حتی می تواند بســیاری از  مراکز 
فرآوری که در بخش قزل آلا فعال بودند ولی 
به دلیل رغبت مردم به تازه خوری ماهی کم 

کار شده بودند را فعال کند.
مراکز فرآوری ماهی نیز تحث 

تاثیر کرونا قرار گرفته اند
در این راستا عیسی گلشاهی _مدیرکل 
دفتر بهبود کیفیت، فرآوری و توســعه بازار 
آبزیان شیلات ایران - در پاسخ به این سوال 
که چرا نقش واحدهای فرآوری در این میان 
کمرنگ شده است و آیا اگر حضور این مراکز 
پر رنگ تر بود باز هم تولیدکنندگان با مازاد 
محصولات مواجه بودند، گفت:همانطور که 
کرونا بحث تولیــد را تحت تاثیر قرار داده 
اســت مراکز فرآوری نیــز تحت تاثیر قرار 
گرفته اند. واحدهای فرآوری تازه شروع به 
فعالیت کردند و همچنین از تمام ظرفیت هم 
اســتفاده نمی کنند. در حقیقت این واحدها 
در طول ســال حجم ماهی مشــخصی را 
دریافت و فرآوری می کنند. اما وقتی حجم 
زیادی از ماهــی بعد از چندماه وارد بخش 
فرآوری می شــود ایــن  واحدها ظرفیت 
فرآوری این تعداد را ندارند.وی در پاســخ 
به ســوال دیگری مبنی براینکه آیا به جریان 

افتادن صادرات مشکل تولیدکنندگان را به 
جهت کاهش مازاد محصولاتشان کم نکرده 
است، گفت: اینگونه نیست که چندین ماه 
صــادرات صورت نگیرد و بعد از به جریان 
افتادن صادرات جبران ماه های گذشته شود.   
وقتی بازار صادراتی گشایش یابد براساس 
نیــاز روز حرکت می کنــد.  مدیرکل دفتر 
بهبود کیفیت، فرآوری و توسعه بازار آبزیان 
شیلات همچنین به خرید حمایتی ماهی نیز 
اشاره کرد و با بیان اینکه حمایت های دولتی 
در این مقطع  می تواند برای تولیدکنندگان و 
همچنین مصرف کننده فرصت ایجاد  کند، 
گفت:یکی از موفقیت های صنعت آبزیان 

این اســت کــه تاکنون بــر روی پای خود 
ایستاده، یعنی با کمترین نگاه به حمایت های 
مستقیم یارانه دار دولتی فعالیت کرده است. 
اما در حال حاضر نیاز اســت دولت دراین 
شرایط ویژه به تولید کننده و فرآوری کننده 
کمک کند  تا خودشان را احیا کنند.به گفته 
وی در فرهنگ ما این موضوع جا افتاده است 
که مردم ماهی را تازه بخرند. ممکن اســت 
در هربار خرید چندین کیلو هم خریداری 
کنند اما الزاما همــه را مصرف نمی کنند و 
بــرای  چندین وعده دیگــر در فریزرهای 
خانگــی نگه می دارنــد. باید این موضوع 
را جــا بیاندازیم که مردم می توانند ماهی را 
به نیاز روز خریــداری کرده و اجازه دهند 
صنایع فرآوری این ماهی های را در شرایط 
ســالم تر از فریرز خانگی نگهداری کنند و 
کیفیت آن نیز حفظ شود. نگهداری بیش از 
حد مواد غذایی در خانه عادتی است که باید 

اصلاح شود.
افزایش وزن بچه ماهی ها

گلشــاهی در ادامــه همچنیــن به 
مشکلاتی که پرورش دهندگان ماهی در این 
ایام با آن مواجه شــدند اشاره کرد و گفت: 
پرورش دهندگان برای پرورش دوره بعدی 
ثبت ســفارش کرده و خوراک مورد نیاز نیز 
خریــداری کرده اند. پیش بینی آنها این بود 
که در فاصله اســفند تــا فروردین ماهی ها 
برداشت می شود و آنها برای پرورش دوره 
بعد اقدام می کنند. اما این ماهی ها با شیوع 
کرونا برداشت نشــد. از طرفی بچه ماهی 
بایســتی با وزن ۵۰ گرمی وارد دریا شــود. 

با شــیوع ویروس کرونا این مراکز ماهی را 
بیشــتر از زمان موعد نگه داشتند و وزن آن 
بیش از ۵۰ گرم شــده  و هزینه ها نیز به تبع 
آن افزایش یافته است. از طرفی هرچه بچه 
ماهی بیشتر در استخر ها بماند انتقال آن نیز 
سخت تر خواهد شد. در ادامه حسن یوسفی 
_ مدیرعامل یکی از شــرکت های پرورش 
دهنــده ماهی در قفس-  با اشــاره به اینکه 
پرورش ماهی در قفس در جنوب کشــور 
و در خلیج فارس طی چندســال گذشــته 
شــروع شده و اســاس تولید آن صادرات 
محور است، گفت: ما تاکنون درخواستی از 
دولت نداشتیم و  تولید براساس شرایط بازار 

و متناسب با منابع مدیریت شده است، ولی 
از قبل از اســفندماه کل صادرات ما به صفر 
رســیده است. شیوع کرونا فقط مختص به 
کشــور ما نیســت و در کل دنیا اتفاق افتاده 
است و سیستم های حمل و نقلی نیز طی آن 
مختل شده است. از طرفی ماهی محصولی 
نیست که گشایش صادرات آن بتواند عدم 

صادرات چندماه گذشته راجبران کند.
خودخوری در ماهی های جنوب 

شایع است
ایــن پرورش دهنده ماهی در قفس با 
بیان اینکه وقتی ماهی از وزن مشخص خود 
عبور کند نگهداری آن توجیه اقتصادی ندارد، 
گفت: موضوع حائز اهمیت دیگر این است 
که در ماهیان جنــوب خود خوری وجود 
دارد. مثلا ممکن است ۱۵۰ تن ماهی بدون 
تلفات و هدر رفت در مدت کوتاهی تبدیل 
به ۱۳۰تن شــود. طی این اتفاق ماهی هایی 
که وزن بیشتری دارند ماهی های کوچک را 
می بلعند و این صدمه پنهان و زیان ناپیدایی 
اســت که بــه تولید کننده وارد می شــود.  
یوســفی تصریح کرد: توسعه دریا محور از 
شعارهای اقتصاد مقاوتی و تاکید دولت نیز 
است و بایستی تا ۱۴۰۴، ۴۰۰ هزارتن ماهی 
در دریا توسط قفس تولید شود. این  موضوع 
بــا توجه به منابع و تخصصی که داریم دور 
از انتظار نیست اما شیوع کرونا باعث تعطیل 
شــدن تمام مراکز عمده مصرف ماهی شده 
اســت. قطعا حمایت دولــت و ورود آن به 
معنی حضور و خرید مستمر نیست. به لحاظ 
اقتصادی هم به دنبال این نیســتیم که کالا را 

به صورت تضمینی به فروش برســانیم. اما 
امــروز نیازمند حمایت دولت برای عبور از 

این بحران هستیم.
برای تامیــن خوراک دام و بچه 

ماهی نیازمند نقدینگی هستیم
وی با اشــاره به اینکه برای خرید بچه 
ماهی و خوراک دام نیازمند نقدینگی هستیم، 
اضافه کرد: امیدواریم مدیریت زمان پیوست 
این حرکت ملی و تصمیم دولت شود. زیرا 
زمان از اهمیت بالایی برخوردار است. اگر 
دولت امروز به داد ما برسد می توانیم سرپای 
خود بایســتیم اما اگر قرار باشد این خرید 
یکماه دیگر صورت گیرد پولی برای تامین 
بچه ماهی و خوراک ماهی نخواهیم داشت.

ایــن پرورش دهنده ماهی در قفس با 
بیان اینکه از اســفند تاکنون با حدود ۱۵۰۰ 
تن انباشــت ماهی در قفس مواجه شده ایم، 
گفت:اشــتغال و ایجاد امنیت در سواحل و 
بنادر کشور بسیار حائز اهمیت است. امنیتی 
که دراثر اشــتغال در جزایر و سواحل ایجاد 
می شود ارزشمند است. ما اگر نتوانیم مواد 
اولیــه به خصوص بچه  ماهی را تامین کنیم 
نمی توانیم روند تولید را ادامه دهیم و ممکن 

است عده ای شغلشان را از دست بدهند.
 درادامه حســن آقازاده_مدیرعامل 
اتحادیه ماهیان گرمابی - نیز با تاکید بر اینکه 
خرید تضمینی در هر بخش به معنای حفظ 
شــرایط و جلوگیری از تعطیلی واحدهای 
تولیدی اســت، گفت: اگر خرید تضمینی 
وجود نداشــته باشــد کارگاه و مزرعه و... 
تعطیل می شــوند و این تعطیلی ها تبعات 
خــود را دارد. این اصــل در اقتصاد دنیا هم 
پذیرفته شــده است که در شرایط بحران از 
تولید و واحدهای تولیدی حمایت شــود.  
این موضوع دائمی نیست دولت در مقطعی 
وارد می شود و حمایت را انجام می دهد و 
بــا عبور از بحران و پایداری واحدها، روال 

سابق ادامه می یابد.
کسانی که خرید تضمینی ماهی 
را زیر سوال می برند، اهداف دیگری 

دارند
مدیرعامل اتحادیه ماهیان گرمابی در 
ادامه اضافه کرد: طرح این موضوع که خرید 
تضمینی درست نیســت، بحث انحرافی 
اســت. کسانی که این موضوعات را مطرح 
می کنند و خرید تضمینی را زیر ســوال می 
برند شاید هدفشان موضوعی  غیر از خرید 
تضمینی است. کســی که در بخش آبزیان  
فعالیت کند این موضوع برایش روشن است 
که خرید تضمینی یکی از مهمترین و  عاقلانه 
ترین کاری اســت که باید در مواقع بحرانی 
انجام شود. اگر کسی غیر از این فکر می کند 
یا باید استدلال فنی قابل درک داشته باشد یا 

بحث و هدف دیگری دارد.

وزارت ارتباطات از طرح های کلانی تا پایان امسال رونمایی خواهد کرد؛ یکی از طرح های مهم، افتتاح نخستین منطقه آزاد ICT در ایران در آذرماه است.

بسیاری از فعالان عرصه آبزی پروری معتقدند که خرید حمایتی محصولات پرورش ماهی در دریا می تواند 
پرورش دهندگانی را که به دلیل شیوع کرونا متحمل ضرر و زیان شده اند، به شرایط پایدار برساند و به حفظ کسب و کار در این 

حوزه کمک کند. آنها همچنین می گویند کسانی که خرید حمایتی ماهی را زیر سوال می برند، اهداف دیگری دارند.

از چالش های تامین خوراک دام و 
بچه ماهی تا خرید حمایتی ماهی

در گفت وگو با فعالان عرصه آبزی پروری مطرح شد؛

چقدر بنزین به ونزوئلا صادر شد؟

به گفته وی در فرهنگ ما این موضوع جا افتاده است که مردم ماهی را تازه 
بخرند. ممکن است در هربار خرید چندین کیلو هم خریداری کنند اما الزاما 
همــه را مصرف نمی کنند و برای  چندین وعده دیگر در فریزرهای خانگی 
نگه می دارند. باید این موضوع را جا بیاندازیم که مردم می توانند ماهی را به 
نیاز روز خریداری کرده و اجازه دهند صنایع فرآوری این ماهی های را در 
شرایط سالم تر از فریرز خانگی نگهداری کنند و کیفیت آن نیز حفظ شود. 
نگهداری بیش از حد مواد غذایی در خانه عادتی است که باید اصلاح شود.

گروه اقتصادی -ایران با صادرات 
۲۳۸ میلیون لیتر بنزین به ونزوئلا ثابت کرد 
که ظرفیت بسیار زیادی در این خصوص 

دارد.
کشــور ونزوئلا به عنوان دارا بودن 
بیشترین ذخایر نفتی، بیش از ۲۱ درصد از 
نفت استخراج شده در تمام جهان متعلق 

به این کشور است.
بر اساس این گزارش، ذخایر نفتی 
کشور ونزوئلا به قدری زیاد است که این 
کشــور روزانه ظرفیت تولید ۱.۳ میلیون 
بشکه بنزین دارد، اما اخیرا ظرفیت تولید 
بنزین در ونزوئلا بــه دلایل مختلف ۱۰ 
درصــد کاهش یافت به طوری که هزار و 
۸۰۰ پمپ بنزین در این کشور تعطیل شد. 
کاهش تولید بنزین در کشور ونزوئلا دلایل 
متعددی دارد که مهم ترین آن تحریم های 
آمریکا بر علیه این کشور است، به طوری 
کــه قیمت هر لیتر بنزین در بازار های آزاد 
این کشور بین ۲۰۰ تا ۴۰۰ برابر گران شد.

یکی دیگــر از دلیل کاهش قیمت 
بنزین در ونزوئلا ســال ها سرمایه گذاری 
اندک و عدم انجام فعالیت های تعمیراتی 
مرتب پالایشگاه ها بود، کاهش تولیدات 
به جایی رســید که در مارس سال ۲۰۲۰ 
تنها ۱۰۱ هزار بشکه در روز نفت پالایش 
و تنها ۷ هزار بشــکه در روز بنزین در این 
کشور تولید می شد.کاهش عرضه بنزین 
در کشور ونزوئلا مشکلات متعددی در 
این کشور از جمله اختلال در توزیع مواد 
غذایی بــه وجود آورد بنابر این مردم این 
کشور از دولت درخواست داشتند هر طور 

که شده بنزین وارد کنند.
این در حالی است که ظرفیت تولید 
بنزیــن در ایران اخیرا بــا راه اندازی فاز ۴ 
پالایشــگاه ستاره خلیج فارس ۳۵۰ هزار 
بشــکه در روز افزایش یافــت و به ۱۱۰ 
میلیون بشــکه در روز رسید همچنین به 
دلیل کاهش مصرف روزانه بنزین در داخل 
کشور، ظرفیت صادرات این فرآورده نفتی 

تا حد قابل توجهی افزایش یافته است. ایران 
و ونزوئلا هر دو تحت فشار تحریم های 
آمریکا هســتند که با این وجود صادرات 
بنزیــن ایرانی به ونزوئلا، کشــوری در 
آمریکای جنوبی، هدفی است که رسیدن 
به آن با شبهاتی زیادی مواجه بود. با وجود 
تمام این مشکلات و محدودیت هایی که 
در راســتای تحریم های آمریکا در کشور 
حاکم اســت، اما ایران تصمیم گرفت که 
۵ کشــتی حامل بنزین و مشــتقات نفتی 
را به کشــور ونزوئلا صادر کند.نهایتا در 
آوریل امسال ۵ نفتکش ایرانی حامل ۱.۵ 
میلیون بشکه بنزین و مشتقات نفتی از بنادر 
آبــی ایران وارد آب های آزاد و بدون هیچ 
مشکلی به کشور ونزوئلا رسیدند، گفتنی 
است هر بشکه نفت معادل ۱۵۹ لیتر است 
یعنی بیش از ۲۳۸ میلیون لیتر بنزین از ایران 

به ونزوئلا صادر شده است.
باید فرآورده فروش در حوزه 

نفتی باشیم نه خام فروش
علــی آقا محمــدی،  عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام با اشاره به توان 
صادرات فرآورده های نفتی ایران به سایر 
کشور ها گفت: برای فروش فرآورده های 
نفتی مصداق بارز ارسال ۵ نفتکش ایرانی 

حامل بنزین به کشور ونزوئلا است.
وی در پاسخ به این سوال که با وجود 
تحریم های بانکی و تبادل مالی در جهان 

چطور مبلغ فــروش بنزین به ونزوئلا را 
دریافت کــرده ایم؟ گفت: برای دریافت 
پول بنزین های فــروش رفته به ونزوئلا 
مشــکلی نداریم و پول ۵ نفتکش ارسالی 
به خزانه کشور واریز شده است. این رقم 
تحت عنوان شرکت پخش فرآورده های 
نفتی و وزارت نفت در خزانه قرار می گیرد.

تولید بنزین
 وی افزود: تنها اروپایی ها و کره ای 
ها در پرداخت پول به ما مشــکل دارند و 

مابقی مشکلی از این دست ندارند.
آقا محمدی با اشــاره به اینکه توان 
تبــادل فــرآورده های نفتی در ســطوح 
مختلف هم وجــود دارد، بیان کرد: بنابر 
اصول پیش روی ما درونگرایی صادرات 
فرآورده هاست یعنی به سمتی برویم که 
صادرات خام به صفر برسد چرا که ما هم 
اکنون مازاد  فــرآورده های نفتی داریم و 

خوشبختانه  فرآورده فروش شده ایم.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام در پایان بیــان کرد: برنامه اقتصادی 
کشــور با توجه به برنامه ششــم توسعه 
ســاخت و تجهیــز پتروپالایشــگاه ها، 
پالایشگاه های کوچک  و پالایشگاه های 
بزرگ  است چرا که تبدیل نفت و فروش 

آن، بهترین روش است.
آیا صادرات فــرآورده های 

نفتی تحریم است؟

عماد رفیعی کارشناس حوزه انرژی 
در خصــوص ظرفیت های پتروشــیمی 
کشــور اظهار کرد: کشور آمریکا به دلیل 
متفاوت بودن بازار نفت خام، مشتری های 
نفتی مختلف و محصولات پتروشــیمی 
متنــوع نمی توانــد ایــران را در زمینــه 
پتروشــیمی و فرآورده های نفتی تحریم 
کند؛ نفت خام به صورت تک محصولی 
است که مشــتری های آن در سراسر دنیا 
مشخص هســتند. وی ادامه داد: کمتر از 
۱۰۰ شرکت پالایشی در دنیا وجود دارند 
که بــه صورت جداگانــه تراکنش مالی 
داشته و به راحتی قابل رصد است، چون 
محموله ها و قرارداد های نفت خام تراکنش 
مالی بســیاری دارند مــراودات مالی این 
شــرکت ها بسیار بالاست. این کارشناس 
حــوزه انرژی بیان کرد: وقتی نفت خام  از 
تک محصولی بودن خارج شود  به بیش از 
۵۰ محصول پالایشگاهی و پتروشیمیایی 
تبدیل می شــود که ایــن ۵۰ محصول در 

سراسر دنیا میلیون ها مشتری دارد.
با ورود این حجم از بنزین به کشور 
ونزوئــلا، صف های طولانی ســوخت 
گیری در این کشــور کوتاه تر شد و مردم 
با محدودیت های کمتری اقدام به سوخت 
گیری می کنند.همچنین با وجود ظرفیت 
افزایش یافته صــادرات بنزین در ایران و 
نیاز شدید ونزوئلا به این محصول، مسلما، 
صــادرات بنزین به ونزوئلا یک بازی دو 
سر برد برای هر دو کشور است.اخیرا نیز 
اخباری در خصوص ادامه روند صادرات 
بنزین به ونزوئلا به گوش می رســد، اما 
نهاد های مربوطــه جزئیات دقیقی از این 
نفتکش منتشر نکرده اند. بر این اساس با 
توجه به سودمندی صادرات بنزین برای 
ایران و ونزوئلا، ادامه روند صادرات حتی 
با ظرفیت بیشــتر از سابق، به دور از انتظار 
نیســت کما اینکه ثابت شد تحریم های 
آمریکا نمی تواند برای صادرات مشتقات 

نفتی ایرانی محدودیت ایجاد کنند.
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گــروه اقتصادی - اســلامی گفت: 
کارشناســانی که اطلاعات کافی در حوزه 
مســکن ندارند با اظهار نظرهای اشــتباه، 

دوگانگی در بازار مسکن ایجاد نکنند.
محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی 
در مراســم امضای تفاهم نامه تامین مسکن 
ایثارگران بین وزارت راه و شهرسازی و بنیاد 
شهید و امور ایثارگران، با بیان اینکه هر قدمی 
برداشته شده در راســتای توجه به خانواده 
بزرگ شهدا و ایثار گران است، گفت: جامعه 
ایثارگران برای تمامی ملت ایران شــریف 
و عزیز هســتند و دولت اراده قاطعی برای 
پیشبرد برنامه های مسکن در این زمینه دارد.
او با اشــاره به اینکه دولت برنامه مسکن و 
طرح اقدام ملی و همچنین تکمیل واحد های 
مسکن را از ســال گذشته آغاز کرده است، 
افزود: دولت اهتمام ویژه ای برای ساخت و 
تکمیل این پروژه ها دارد و ما سعی می کنیم 
با مشارکت تمامی دستگاه ها بتوانیم علاوه بر 
جامعه هدف اقشار مورد نیاز در حوزه مسکن 
را خانه دار کنیم. اسلامی یادآور شد: امکانات 
و زمین که در حــوزه اختیارات وزارت راه 
و شهرســازی بوده فراهم شده است و سایر 
دستگاه ها هم در جهت تکمیل و اجرای این 

واحد ها باید اقدامات لازم را انجام دهند.

وزیــر راه و شهرســازی با بیان اینکه 
علاوه بر ساخت و تکمیل واحد های مسکن 
ملی ســاخت ۲۰۰ هزار واحد مســکونی 
برای کارگران و ۱۷۰ هزار واحد مســکونی 
بــرای آموزش و پــرورش را وزارت راه و 
شهرسازی در قالب تفاهم نامه ای منعقد کرده 
است، افزود: دولت تمام تلاش و اهتمام خود 
را برای تکمیل و اجرای واحد های مسکن به 

کار گرفته است.
مســکن ملی نباید در حد حرف 

باقی بماند 
اســلامی با بیان اینکــه در تفاهم نامه 
ســعی شده زمین برای ســاخت ۲۰۰ هزار 
واحد مسکونی در اختیار ایثارگران قرار داده 
شود افزود: با عنایت خداوند سعی خواهیم 
کرد تولید و عرضه مســکن را به یک جریان 
پایدار تبدیل کنیم تا نهضت خانه سازی که 
جزو برنامه های ما اســت را بتوانیم با قدرت 
بیشتر ادامه دهیم.وزیر راه و شهرسازی اضافه 
کرد: در برخی از مواقع شــاهد آن هستیم که 
صحبت هایی در رابطــه با کوتاهی و یا کم 
کاری در این حوزه مطرح می شود، اما ما سعی 
خواهیم کرد با تامین امکانات لازم زمینه خانه 
دار شــدن برای تمامی بخش های جامعه را 
فراهم کنیم.او بیان کرد: در زمان ورود آقای 
اوحدی رئیس بنیاد شــهید، به هیئت دولت 

اعلام کردیم که اراضی لازم برای ســاخت 
واحد های مسکونی ایثارگران را با هماهنگی 
اســتانداران در شــهر های مختلف فراهم 

خواهیم کرد.
وزیر راه و شهرسازی عنوان کرد: برنامه 
اجرایی یا تمهیدات لازم در این زمینه انجام 
شد و ما توانستیم شرایط لازم برای ساخت 
مســکن دویست هزار واحد را فراهم کنیم. 
اسلامی با اشاره به این که انتظار جامعه است 
کهبا انجام اقدامــات لازم برکاهش قیمت 
مســکن تاثیرگذار باشیم گفت: آنچه که بر 
قیمت مسکن در بازار تاثیر بسیار زیادی دارد 
تولید و عرضه مســکن است که با همکاری 
بخش خصوصی این برنامه ها را در دســتور 
کار خود قرار داده ایم.اسلامی تصریح کرد: 
متقاضیانی که فاقد مســکن بودن از طریق 
ثبت نام در ســامانه طرح اقدام ملی مسکن 
مشخص شــدند و هر فردی که متقاضی و 
یا شــرایط لازم را داشــت در اکثر شهر های 
کشور ثبت نام شــان انجام شد و با توجه به 
پالایش های صورت گرفته ثبت نام کنندگان 
نهایی در این طرح ها مشخص شدند.وزیر 
راه و شهرســازی توضیح داد: وزارت راه و 
شهرسازی سعی کرده یک جریان امیدبخش 
در حوزه مسکن ایجاد کند تا ۴۰۰ هزار واحد 
مسکونی برای متقاضیان نهایی در قالب طرح 

اقدام ملی مسکن ساخته شود.اسلامی یادآور 
شد: در برخی از مواقع شاهد آن هستیم که در 
برخی از رسانه ها از کارشناسانی که اطلاعات 
کافی در حوزه مسکن ندارند دعوت می کنند 
و این افراد با اظهارنظر های اشــتباه ســعی 
می کنند دوگانگی در بازار مســکن و در بین 
مــردم ایجاد کند که ایــن خود باعث ایجاد 
مشکلاتی در حوزه مسکن خواهد شد این 
کارشناسان در ابتدا اطلاعات خود را درباره 
مسکن تکمیل کنند تا دوگانگی در این حوزه 

ایجاد نشود. 
برخی از کارشناسان معتقد هستند که در 
حوزه مسکن کاری انجام نشده و این دولت 
برنامه ای در حوزه کنترل قیمت مسکن ندارد 
که این اظهار نظر ها باعث می شود که جامعه 
متشوش شود. وزارت راه وشهرسازی طبق 
زمانبنــدی که اعلام کرده واحد ها را به بهره 
برداری می رساند از سوی دیگر برنامه های 
کافی در حوزه مســکن داریم که این بازار را 

به سمت آرامش هدایت می کند.

گروه اقتصادی -معاون وزیر صنعت،  
معــدن و تجارت )صمــت( و مدیرعامل 
ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتــی ایران از احیــا و راه اندازی مجدد 
۳۱۴ واحد صنعتی از ابتدای امسال تاکنون 
خبر داد.محسن صالحی نیا در جلسه قرارگاه 
جهش تولید که با حضور سرپرست وزارت 
صنعت، معدن و تجارت برگزار شد، گفت:با 
راه انــدازی مجدد این واحدها برای ۵ هزار 

و ۶۲۳ نفر اشتغال ایجاد شده است.یشترین 
واحدهای راه اندازی مجدد مربوط به گروه 
صنعتی فلزی با ۲۷ درصد، صنایع شیمیایی 
۲۶ درصد و صنایع غذایی و آشــامیدنی ۱۸ 
درصد است. به گفته صالحی نیا در یک هفته 
گذشته و منتهی به ۲۱ تیرماه امسال، تعداد ۷۸ 
واحد جدید مجدداً راه اندازی شــده و وارد 
چرخه تولید شده اند.معاون وزیر صنعت، 
معــدن و تجارت با بیان اینکه اســتان های 

خراسان شمالی، کردســتان و مازندران از 
ابتدای سال تاکنون راه اندازی مجدد واحد 
نداشته اند،  گفت: استان تهران با ۴۴ واحد، 
اصفهان ۴۰ واحد صنعتی و آذربایجان غربی 
با احیای ۲۸ واحد صنعتی بیشترین تعداد راه 
اندازی مجدد واحدهای صنعتی را از ابتدای 

امسال به خود اختصاص داده اند. 
وزارت صمت وعده داده که امســال 
تولید بازگردد.۱۵۰۰ واحد تولیدی راکد کشــور به عرصه 

وزیر راه و شهرسازی:

کارشناسان نامطلع با اظهار نظرهای اشتباه در بازار مسکن 
دوگانگی ایجاد نکنند

معاون وزیر صمت اعلام کرد:

احیای بیش از ۵۶۲۰ شغل از ابتدای امسال


